



305 Milner Ave, Suite 801
Scarborough, ON M1B 3V4
Phone: 416-299-9739 • Fax: 416-299-3480
Web: cupe.on.ca E-mail: info@cupe.on.ca

November 20, 2009

Dear Sisters and Brothers:

For many, December is a month to celebrate. However, December is also a time to remember that around the world and here at home, much more work needs to be done to eliminate the scourges of injustice, illness, discrimination and oppression.

December 1st is World AIDS Day, December 3rd has been declared the International Day of Persons with Disabilities, December 6th is the National Day to End Violence Against Women (see enclosed) and December 10th commemorates International Human Rights Day.

World AIDS Day

Established by the World Health Organization in 1988, World AIDS Day provides all sectors of society, including trade unions, with an opportunity to highlight the impact of the global HIV/AIDS epidemic. While public education and new treatments have moved AIDS away from an automatic death sentence in the developed world, HIV/AIDS continues to cause untold grief and damage in the majority world where access to basic medical services and much less expensive anti-retroviral drugs is often out of reach of ordinary people.

The theme of this year's World AIDS Day is *Universal Access and Human Rights*. Global leaders have pledged to make universal access to HIV/AIDS prevention, education and care a reality, recognizing these as fundamental human rights. Enhancing and protecting human rights is crucial to eradicating HIV/AIDS as human rights violations fuel the spread of the virus that causes AIDS. World AIDS Day provides us all with an opportunity to both take action and hold leaders to their pledges to ensure human rights are protected and global targets for HIV/AIDS prevention, treatment and care are met.

International Day of Persons with Disabilities

Since 1992, the United Nations has marked December 3rd as the International Day of Persons with Disabilities, with the goal of increasing understanding around disability issues and drawing attention to the dignity, rights and well-being of persons with disabilities. According to the UN, one in ten people globally are living with a disability, and persons with disabilities represent 20 percent of the population living in poverty in the majority world. Persons with disabilities often face discrimination, stigmatization and are routinely denied basic rights such as food, education and employment, access to health and reproductive health services.

.../2

Patrick (Sid) Ryan
President

ONE STRONG VOICE

Fred Hahn
Secretary-Treasurer

This year's theme for the International Day of Persons with Disabilities is *Empowerment of Persons with Disabilities and Their Communities Around the World*. When announcing this year's theme last May, the UN noted that while member nations have made many commitments to ensuring persons with disabilities are integrated into the mainstream of society, there is often a 'gap' between policy and practice.

December 3rd is a day to reflect not only on how far the world has come in the struggle for full integration, but also a day to reaffirm that much more work needs to be done.

International Human Rights Day

Since 1948, December 10th has been proclaimed International Human Rights Day, marking the day the United Nations passed the Universal Declaration of Human Rights.

This December 10th, 61 years after passage of that historic declaration, we hope people around the world will mark Human Rights Day by taking to heart the preamble of the declaration:

“All human beings are born free and equal in dignity and rights.”

Though many of us dream of a world where this is in fact true, sadly, both at home and beyond our borders this is all too often not the case. In Canada, poverty, racism and other forms of discrimination prevent many people from being full participants in our communities. Around the world, war, famine, pollution and oppression prevent millions from realizing their full potential.

Let us never, sisters and brothers, waver in our resolve to stand up for our own rights, but also for the fundamental human rights and dignity of every woman, man and child here at home and abroad.

As December approaches, we hope all of you will reaffirm your belief in the basic rights of all people, and take time to commemorate each of these important days.

In Solidarity,



Patrick (Sid) Ryan
President



Fred Hahn
Secretary-Treasurer



305, avenue Milner, bureau 801
Scarborough (ONTARIO) M1B 3V4
Téléphone : 416-299-9739
Télécopieur : 416-299-3480
Web : cupe.on.ca Courriel : info@cupe.on.ca

Le 20 novembre 2009

Chères consœurs,
Chers confrères,

Pour bon nombre de personnes, le mois de décembre est un mois pour célébrer. Cependant, le mois de décembre est également un moment pour se rappeler que, partout dans le monde et ici au Canada, il y a encore beaucoup de travail à faire pour éliminer le fléau de l'injustice, de la maladie, de la discrimination et de l'oppression.

Le 1^{er} décembre est la Journée mondiale du SIDA, le 3 décembre a été déclaré Journée internationale des personnes handicapées, le 6 décembre est la Journée nationale pour contrer la violence faite aux femmes (voir ci-joint) et le 10 décembre commémore la Journée internationale des droits de l'homme.

Journée mondiale du SIDA

Établie par l'Organisation mondiale de la santé en 1988, la Journée mondiale du SIDA offre à tous les secteurs de la société, y compris les syndicats, une occasion de souligner les conséquences de l'épidémie mondiale du VIH/SIDA. Bien que l'éducation du public et les nouveaux traitements aient éloigné le SIDA d'une condamnation à mort automatique dans les pays développés, le VIH/SIDA continue de causer des douleurs et des dommages incalculables dans la majeure partie du monde où l'accès aux services médicaux de base et aux médicaments antirétroviraux beaucoup moins coûteux est souvent hors de portée des personnes ordinaires.

Le thème de la Journée mondiale du SIDA de cette année est *Accès universel et droits de la personne*. Les leaders mondiaux se sont engagés à faire une réalité de l'accès universel à la prévention, l'éducation et les soins pour le VIH/SIDA, en reconnaissant que ce sont là des droits fondamentaux de la personne. Améliorer et protéger les droits de la personne sont primordiaux pour éradiquer le VIH/SIDA alors que les violations des droits de la personne alimentent la propagation du virus qui cause le SIDA. La Journée mondiale du SIDA nous offre à toutes et à tous l'occasion d'agir et de faire en sorte que les leaders respectent leurs engagements de voir à ce que les droits de la personne soient protégés et que les objectifs mondiaux pour la prévention, le traitement et les soins en matière de VIH/SIDA soient atteints.

.../2

Journée internationale des personnes handicapées

Depuis 1992, les Nations Unies ont souligné le 3 décembre comme étant la Journée internationale des personnes handicapées, avec l'objectif d'améliorer la compréhension sur les questions de handicap et en attirant l'attention sur la dignité, les droits et le bien-être des personnes ayant un handicap. Selon les Nations Unies, une personne sur dix dans le monde entier vit avec un handicap, et les personnes ayant un handicap représentent 20 pour cent de la population vivant dans la pauvreté dans la majeure partie du monde. Les personnes ayant un handicap sont souvent confrontées à de la discrimination, de la stigmatisation et on leur refuse couramment des droits fondamentaux comme la nourriture, l'éducation et un emploi, un accès à la santé et aux services de santé de la reproduction.

Le thème de cette année pour la Journée internationale des personnes handicapées est *Capacitation des personnes handicapées et de leurs communautés dans le monde entier*. En mai dernier, lors de l'annonce du thème de cette année, les Nations Unies ont mentionné que bien que les pays membres aient pris des engagements pour assurer que les personnes ayant un handicap soient intégrées dans le cœur de la société, il y a souvent un 'écart' entre la politique et la pratique.

Le 3 décembre est une journée pour réfléchir non seulement sur les progrès que le monde entier a faits dans la lutte pour la pleine intégration, mais également une journée pour réaffirmer qu'il reste encore beaucoup de travail à faire.

Journée internationale des droits de l'homme

Depuis 1948, le 10 décembre a été adopté comme étant la Journée internationale des droits de l'homme, marquant la journée où les Nations Unies ont adopté la Déclaration universelle des droits de l'homme.

Ce 10 décembre, 61 ans après l'adoption de cette déclaration historique, nous espérons que des gens partout dans le monde souligneront la Journée des droits de l'homme en prenant à cœur le préambule de la déclaration :

« Tous les êtres humains naissent libres et égaux en dignité et en droits. »

Bien que nous soyons nombreux à rêver d'un monde où c'est vraiment la réalité, tristement, ici au Canada et à l'étranger, ce n'est beaucoup trop souvent pas le cas. Au Canada, la pauvreté, le racisme et d'autres formes de discrimination empêchent de nombreuses personnes de participer pleinement au sein de nos collectivités. Partout dans le monde, la guerre, la famine, la pollution et l'oppression empêchent des millions de personnes de réaliser leur plein potentiel.

.../3

Consœurs et confrères, ne flanchons jamais quant à notre volonté de défendre nos propres droits, mais également les droits de la personne fondamentaux et la dignité de chaque femme, homme et enfant ici au Canada et à l'étranger.

Alors que le mois de décembre approche, nous espérons que vous réaffirmez toutes et tous votre croyance face aux droits fondamentaux de toutes les personnes, et que vous prendrez le temps de commémorer chacune de ces journées importantes.

Nous vous prions d'accepter nos sentiments de solidarité.

Le président,



Patrick (Sid) Ryan

Le secrétaire-trésorier,



Fred Hahn

;sg/sepb343
Share/Maureen&Shadi/Dec6th/Rights Ltr (F).doc